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معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛

افزایش حداقل ۱۰۰ درصدی تعرفه های صادراتی محصولات آب بر 
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 
تعرفه های صادراتی محصولات جالیزی نهایتا تا دو هفته دیگر 
اعلام می شــود و حداقل ۱۰۰ درصد افزایش تعرفه ای برای 

محصولات آب بر خواهیم داشت. 
محمد قربانی در واکنش به این موضوع که تا پایان شهریور باید تعرفه های 
صادراتی محصولات کشاورزی اعلام می شد، گفت: در قانون هیچ اشاره ای به 
اعلام تعرفه های صادراتی در اول مهر ماه نشده است اما تعرفه های صادراتی 
محصولات آب بر نهایتاَ تا دو هفته دیگر اعلام می شــود.معاون برنامه ریزی 
و اقتصادی وزیر جهاد کشــاورزی درباره میزان افزایش تعرفه های صادراتی 
محصولات آب بر هم گفت: حداقــل ۱۰۰ درصد افزایش تعرفه ای خواهیم 
داشــت.قربانی افزود: ۲ محدودیت در رابطه با تعرفه وجود دارد. محدودیت در 
وضع ابعاد فیزیکی و دیگری در مراودات بین المللی. در رابطه با برخی کشورها 
باید تعرفه خود را متناسب با تعرفه آن ها تنظیم کنیم.وی در ادامه تصریح کرد: 

برای کشورهای اوراسیا که مشغول مذاکره هستیم، تعرفه متفاوتی داریم یعنی 
محصولاتی که آن ها به کشور ما وارد می کنند ما نیز موظفیم محصولاتی به 

آن ها با تعرفی دیگر صادر کنیم.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: در رابطه با سایر 
کشورها، محصولاتی که در گلخانه تولید می شود عوارض کمتری در نظر گرفته 
می شود؛ یعنی تعرفه ۱۰۰ درصد موضوعیت ندارد، چون آب کمتری مصرف 
می شود. ولی در محصولات مزرعه ای که آب بر هستند، طبق سیاست کلی 

حداقل ۱۰۰ تعرفه صادرات در نظر گرفته می شود.
قربانی گفت: الان الگوی کشــت و سیاست های پشتیبان ما آماده است در 
ارتباط با یک مورد که بحث آب است باید با وزارت نیرو به تفاهم کامل برسیم 
و بلافاصله الگوی کشــت را که اعلام بکنیم همزمان با آن بحث عوارض 

محصولات آب بر مثل هندوانه، خربزه، پیاز و سیب زمینی را اعلام می کنیم.
حجت الاسلام احد آزادیخواه سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس دیگر 

مهمان برنامه میز اقتصاد گفت: در حوزه اصلاح الگوی کشت در حوزه قانون 
ما مشکلی نداریم بلکه در حوزه اجرای قانون ممکن است مشکل داشته باشیم.

آزادیخواه افزود: ما صادرات محصولات جالیزی قاعدتاً یک امر مرجوع و منفی 

اســت، اما متأسفانه در یک تضادی و در یک مشکل از دو طرف الان دارد به 
دستگاه نظارتی مثل مجلس شورای اسلامی فشار می آید.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس افزود: از این طرف کشاورز سالهاست 
که دارد محصولات جالیزی را کشت می کند و از این طریق امرار معاش می کند 
از طرفی هم مشکل آب داریم این می شود تعارضی که اینجا قانون باید تعیین 
تکلیف بکند.وی گفت: اینکه ما در قانون گفتیم شش ماه قبل از اعمال این 
موضوع را اطلاع رسانی کند برای اینکه هم کشاورز و هم صادرکننده متضرر 
نشود. آزادیخواه افزود: در بند ماده ۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۱ مجلس سه اقدام 
انجام داده و در یکی از این موارد این تکلیف را ما برعهده وزارت جهاد کشاورزی 

گذاشتیم که موضوع اصلاح الگوی کشت را رسماً ابلاغ کند.
وی گفت: شورای قیمت گذاری مهمترین حربه ای است که مجلس جاری 
در اختیار دولت قرار داده است. وزارت کشاورزی از طریق شورای قیمت گذاری 
می تواند بخشی از اشکالات مثل قیمت گذاری گندم را آنجا تعیین تکلیف کند. 

برای اجرای طرحی از اواخر جولای صورت می گیرد

همکاری فائو و ایران برای افزایش بهره وری کشاورزی 
سازمان خواربار و کشــاورزی ملل متحد، دولت 
ایران و کشاورزان محلی منطقه آذربایجان غربی 
برای اجرای طرحی کــه از اواخر جولای با هدف 
بهره وری آب و حفاظت از درآمد کشــاورزان آغاز 

شده، همکاری می کنند.
این پروژه با هدف صرفه جویی در مصرف آب در حوزه دریاچه 
ارومیه و همزمان بهبود معیشت کشاورزان، اخیراً مرحله جدیدی 
از مداخلات در ســایت پایلوت را آغاز کرده است. در این بین، 
ابتکار فائو بر استفاده از رویکردهای نوین متمرکز است که به 

مشارکت مستقیم کشاورزان محلی منتهی می شود.
فائو معتقد اســت که برای اجرای بهتر مداخلات بهره وری 
آب، به برنامه ریزی مشــارکتی نقشــه راه در کنار کشاورزان 
داوطلب در ســایت پروژه نیاز است.در این رابطه برای اجرای 
روش شناسی GAIN )حکمرانی، خوداتکایی، یکپارچه سازی 
و نیاز محور( جلساتی با کشــاورزان در سایت پایلوت برگزار 
می شود. روش شناسی مذکور با این هدف طراحی شده تا محور 
را کشاورزان قرار داده و با برگزاری این کارگاه ها کشاورزان را 
قادر می سازد که درباره جزئیات این طرح به بحث و تبادل نظر 
بپردازند.در این همکاری تمام گروه ها از کشاورزان گرفته تا دولت، 
پژوهش گران و بخش خصوصی مشارکت می کنند و در مقیاس 
پایلوت کشاورزان به شکل گروهی درباره تجارب، راه حل ها و 
اقدامات جایگزین به منظور مدیریت بهتر تصمیم گیری می کنند.
هــدف از این اقدام بهبود مدیریت مصــرف آب و در نهایت 
منعکس شدن نتایج آن در بهره وری آب به شکل ملموس در 
سطح منطقه ای و زیر حوضه است.در مرحله آخر تدوین سناریو، 

مقامات محلی، کارشناســان، وزارتخانه ها و حتی بخش های 
خصوصی مطلع شده و طرح های مداخلات برای ارائه به منظور 
اعتبارسنجی و اخذ حمایت دولت با آنها به اشتراک گذاشته شده 
می شود. بعلاوه، کارگاه GAIN که در دهستان بالانج برگزار 
می شود مکان مناسبی برای بهبود اقدامات کشاورزی تاب آور 
در برابر تغییرات اقلیمی است.عزیز البحری، اقتصاددان ارشد 
فائو در دفتر منطقه ای آسیا و اقیانوسیه که مسئولیت مدیریت 
فنی پروژه فائو را نیز برعهده دارد درباره این فعالیت گفت: در 
این پروژه آشکار ساختن مزیت تعامل با کشاورزان و توصیف 
منافع مشترک مدیریت بهبود یافته آب و محصول در معیشت 
آنها و همچنین احیای توازن آبی با دریاچه ارومیه حیاتی است.
البحری تاکید کرد: این برنامه ریزی مشارکتی اقدامات محلی 
با کشاورزان اطمینان می یابد که راه حل های موجود در سطح 
مزرعه به خوبی درک شــده، پذیرفته شــده و مورد استقبال 
کشــاورزان در اطراف حوزه آبریز دریاچه ارومیه قرار می گیرد. 
کشاورزان باید به عنوان بخشی از راه حل پایدار برای سلامت و 
ادامه حیات بلند مدت دریاچه ارومیه مشارکت کنند.کامران زینال 

زاده، مدیر پژوهشکده مطالعات دریاچه ارومیه نیز به این مسئله 
اشاره کرد که با توجه به اجرای برنامه ریزی مشارکتی اقدامات 
محلی با کشاورزان به منظور مصرف بهینه آب و حفظ معیشت 
کشاورزان در چارچوب برنامه احیای دریاچه ارومیه، پژوهشکده 
یک گروه از متخصصان دانشگاهی در تخصص های مهندسی 
آب در گرایش های آبیاری و منابع آب – هیدرولوژی، زراعت، 
باغبانی، ترویج کشــاورزی و اقتصاد کشاورزی، تشکیل داده 
است.مهمترین اقدام این پژوهشکده در ارتباط با طرح مذکور، 
یافتن ایده هایی برای بهبود مصرف آب کشاورزی در پایلوت 
با توجه به نظر کشاورزان و کارشناسان است.سینا بشارت، استاد 
دانشگاه و تسهیلگر ارشد این فعالیت گفت: یکی از مشکلات 
اصلی در بخش کشاورزی عدم وجود سیستم جامع و یکپارچه 
در مدیریت جوامع کشــاورزی است. برای ارائه این سیستم و 
موفقیت در آن قطعاً باید مشارکت کشاورزان محلی را جلب 
کرد.در این طرح که در حال انجام اســت هدف اصلی همراه 
کردن کشاورزان در تدوین مشکلات و ارائه راه حل های عملیاتی 
می باشد که در نهایت با تأیید سیستم های دولتی شاهد نتایج 
آن در مدیریت مصرف آب در بخش کشــاورزی خواهیم بود. 
در نهایت به نظر من قطعاً این پروژه با حضور فائو، دانشــگاه، 
سازمان ها و کشــاورزان می تواند یکی از پروژه های موفق با 
خروجی های عملیاتی مؤثر در کشور باشد.فائو به عنوان نهاد 
پیشروی سازمان ملل در ترویج رویکردهای هوشمند به اقلیم در 
کشاورزی و مدیریت منابع طبیعی، از تلاش کشورهای عضو در 
زمینه تدوین و اجرای کشاورزی تاب آور دربرابر تغییرات اقلیمی 

حمایت می کند.

معاون سازمان راهداری اعلام کرد؛
 آغاز طرح ویژه جابه جایی زائران

 حرم ثامن الحجج )ع( از دوم مهر

معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: طرح ویژه 
جا به جایی زائران حرم ثامن الحجج )ع( در دهه پایانی ماه صفر از شنبه دوم 

مهر آغاز می شود و تا نهم مهر ادامه خواهد داشت.
حمیدرضا شهرکی اظهار کرد: تمامی سرویس ها اعم از سرویس های ثابت و فوق العاده در 
سامانه های اینترنتی روزفروش و پیش فروش بلیت سفر ارائه می شود و فروش بلیت در سامانه 
فقط بر اساس کد ملی خواهد بود.معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با 
بیان اینکه امکان خرید بلیت برگشت زائران از استان و شهر مبدا سفر فراهم شده است، گفت: 
سامانه مکانیزه لیست انتظار بلیت اتوبوس بین شهری به صورت محدود برای مسافران بدون 
بلیت بازگشت از پنجم مهر در پایانه امام رضا مشهد مقدس راه اندازی می شود. وی افزود: بر 
اساس شیوه نامه طرح ویژه بازگشت زائران رضوی با ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای در ایام 
دهه پایانی دهه صفر، صدور صورت وضعیت دربستی تا نهم مهر ممنوع است و محدودیت های 
شبکه سیر برای شرکت حمل و نقل مسافربری و ناوگان از مبدا سراسر کشور تا تاریخ یادشده 
حذف می شود.شهرکی گفت: قرارگاه حمل و نقل جاده ای در ستاد مرکزی این سازمان و پایانه 
امام رضا در استان خراسان رضوی تشکیل شده است و نشست های مشترک برای هماهنگی با 
سازمان ها و ارگان های مرتبط به ویژه سازمان های نظارتی و تشکل های صنفی بخش حمل و 

نقل مسافر به منظور هماهنگی و اعمال نظارت های لازم برگزار می شود.
 

دبیر انجمن واردکنندگان برنج مطرح کرد؛ 
واردات ۶۵۰ هزار تن برنج از ابتدای سال 

دبیر انجمــن واردکنندگان برنج گفت: بنابر آمار از ابتدای ســال تاکنون 
۶۵۰هزار تن برنج وارد کشور شده است. 

آقای مسیح کشاورز گفت: با توجه به رفع ممنوعیت واردات در فصل برداشت، واردکنندگان  
مشکلی نخواهند داشت.به گفته او، بنابر آمار از ابتدای سال تاکنون ۶۵۰ هزار تن برنج وارد کشور 

شده است. تا پایان سال برای رفع نیاز کشور ۷۰۰ هزار تن دیگر باید وارد شود.
کشــاورز می گوید: در شرایط کنونی رکود بازار منجر به کند شدن واردات برنج شده است. 

درحالیکه با رونق بازار و جایگزین کردن برنج های جدید احتمال کاهش قیمت وجود دارد.
دبیر انجمن واردکنندگان برنج گفت: قیمت کنونی هر کیلو برنج هندی ۳۵ تا ۴۰ هزار تومان 
و برنج پاکستانی ۴۰ تا ۴۵ هزار تومان است، هرچند برخی واردکنندگان ممکن همانند قیمت 

عمده بنادر عرضه کنند چرا که سرمایه آنها راکد شده است.
طی روزهای اخیر دبیرکل بنکداران مواد غذایی خبر از کاهش ۴۰ درصدی قیمت برنج ایرانی 
و ۱۵ درصدی برنج خارجی بدلیل افزایش ۳۰ درصدی تولید، پربودن انبارها و ذخایر کافی داده 
بود، دبیر انجمن واردکنندگان برنج حباب کاذب قیمت برنج ایرانی و رکود بازار را علت اصلی 
کاهش قیمت برنج ایرانی و عرضه با سود حداقلی را دلیل کاهش قیمت برنج خارجی اعلام کرد.

رییس انجمن صنفی گاوداران:
تعیین عوارض بالا مانع صادرات دام سنگین شد

رییس انجمن صنفی گاوداران ایران گفت: باوجود تلاش های دولت برای 
آزادسازی صادرات دام زنده در حمایت از تولیدکنندگان، تعیین عوارض بالا 

مانع صادرات دام سنگین شد. 
سید احمد مقدسی افزود: از زمان ابلاغ بخشنامه صادرات دام زنده تاکنون عملا دام سنگینی 
صادر نشده اســت.رییس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران تصریح کرد: اکنون عوارض 
صادرات برای هر کیلوگرم دام سنگین ۱۶ هزار و ۷۰۰ تومان تعیین شده است که این مبلغ 
برای صادرکنندگان، صرفه اقتصادی ندارد. زیرا بابت یک راس دام ۵۰۰ کیلویی باید پنج میلیون 
تومان عوارض خروج بپردازند که منطقی نیست.وی با بیان اینکه پیش از این چنین عوارضی 
برای صادرات دام زنده اعمال نشده بود، اظهار داشت: این عوارض در بودجه سال ۱۴۰۱ توسط 
مجلس شورای اسلامی تصویب شده است. بنابراین امکان حذف آن وجود ندارد مگر اینکه 
سران ســه قوه در این خصوص تصمیم گیری کنند.مقدسی حذف این عوارض را زمان بر 
دانست و گفت: انتظار می رود دولت و مجلس برای رفع این مشکل و خروج دام های سنگین 
با وزن های بالا از کشور تدبیری بیندیشند.رییس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران گفت: در 
پی اصلاح نظام یارانه ای و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی دولت قول داده بود قیمت کالاها واقعی شود 
تا تولیدکنندگان بیش از پیش متضرر نشوند. بنابراین انتظار داریم دولت در این خصوص اقدامی 
انجام دهد و قیمت های جدید کالاها اعلام شود. اکنون درخواست افزایش قیمت شیرخام و 
گوشت قرمز را به دولت ارایه داده ایم.مقدسی اظهارداشت: اکنون قیمت های آنالیز شده هر 
کیلوگرم شیرخام ۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان و گوشت قرمز ۱۰۱ هزار و ۲۰۰ تومان به دولت ارایه 
شده و پس از تصویب اعلام می شود. ۳۰ مردادماه سال ۱۴۰۱ بخشنامه صادرات دام زنده به 
گمرکات ابلاغ شد و بر اساس این شیوه نامه، تعرفه صادرات هر کیلوگرم گوساله ۱۶ هزار و 

۷۰۰ تومان و هر راس گوسفند حدود ۵۰ هزار تومان است. 

اخبار کوتاه 

خزانه داری با اعلام اینکه در سال جاری ۸۷ هزار 
و ۱۰ میلیارد تومان برای تسویه اصل و سود اوراق 
سال های گذشته در سال جاری پرداخت شده، از 
فروش ۱۰.۵ هزار میلیــارد تومان اوراق در هفته 

جاری خبر داد.
خزانه داری کل کشور طی اطلاعیه ای نتیجه هجدهمین هفته 
عرضه اوراق بهادار دولتی در هفته منتهی به ۳۰ شــهریور ماه 

۱۴۰۱ را اعلام کرد.
بر اســاس این اطلاعیه، بر اساس تصمیمات اتخاذ شده در 
راستای تأمین مالی بهینه، هجدهمین هفته عرضه اوراق مالی 
اسلامی منتهی به مورخ ۳۰.۰۶.۱۴۰۱ برگزار شد که که پس از 

اخذ سفارش های خرید اوراق از متقاضیان یادشده مبلغ ۱۰ هزار 
و ۵۲۷ میلیارد تومان اوراق به فروش رسید.

وزارت امور اقتصادی و دارایی برای تأمین مالی اقتصاد کشور 
با کمترین تبعات تورمی، در سال ۱۴۰۱ نسبت به انتشار اوراق 
بهادار دولتی با استفاده از روش های مختلف از جمله انتشار اسناد 
خزانه اسلامی و برگزاری هجدهمین هفته عرضه اوراق بدهی و 
سه مرحله پذیره نویسی اوراق اقدام کرده که از این طریق تا این 
تاریخ، در مجموع ۸۵ هزار و ۲۷۴ میلیارد تومان شامل ۵۰ هزار 
و ۲۷۴ میلیارد تومان به صورت عرضه نقدی )حدود ۳۵ درصد 
از طریق بازار پول و ۶۵ درصد از طریق بازار سرمایه تأمین( و 
۳۵ هزار میلیارد تومان در قالب اسناد خزانه اسلامی تأمین مالی 

انجام شده است. بر اساس این گزارش در مقابل مبلغ تأمین شده 
از طریق انتشار اوراق نقدی در ســال ۱۴۰۱، مبلغ ۸۷ هزار و 
۱۰میلیارد تومان توسط خزانه داری کل کشور برای تسویه اصل 
و ســود اوراق در سال جاری پرداخت شده است که بر همین 
اساس مجموع نقدینگی جذب شده توسط دولت از طریق انتشار 

اوراق نقدی منفی است.
ظرفیت های قانونی در ســال ۱۴۰۱ برای انتشار اوراق مالی 
اسلامی با تضمین دولت مبلغ ۱۱۸ هزار میلیارد تومان است 
که از ظرفیت مذکور مبلغ ۹۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اوراق 
مالی اسلامی )از جمله اوراق مرابحه عام و اسناد خزانه اسلامی( 

منتشر شده است.

خزانه داری اعلام کرد؛

تسویه ۸7 هزار میلیارد تومان بدهی حاصل از فروش اوراق سنوات گذشته  

اینفوگراف

طبق اعلام مرکز آمار ایران، متوسط مبلغ اجاره  ماهانه برای 
اجاره  یک مترمربع زیربنای مســکونی در زمستان پارسال 
نسبت به فصل قبل ۱۶.۳ درصد و نسبت به فصل مشابه سال 

قبل ۶۰.۹ درصد افزایش داشته است.
تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران حاکی اســت متوسط مبلغ اجاره  ماهانه 
به علاوه  سه درصد ودیعه  پرداختی برای اجاره  یک مترمربع زیربنای مسکونی 

در سطح کشور ۳۶۸ هزار و ۶۹۴ ریال با میانگین مساحت ۱۰۳ مترمربع و 
متوسط عمر بنای ۱۵ سال بوده که نسبت به فصل قبل ۱۶.۳ درصد و نسبت 

به فصل مشابه سال قبل ۶۰.۹ درصد افزایش داشته است.
بر اساس این آمار متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان 
مسکونی کلنگی معامله شده در کل کشور هم ۱۱ میلیون و ۶۷۱ هزار تومان 
با میانگین مساحت ۲۴۵ مترمربع بوده که نسبت به فصل قبل )پاییز ۱۴۰۰( 

۶.۸ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل ۲۵.۴ درصد افزایش داشته است.
متوسط قیمت فروش هر مترمربع زیربنای مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی در سطح کل کشور ۱۲ میلیون و ۷۹۷ هزار تومان 
با میانگین مساحت ۱۰۷ مترمربع و متوسط عمر بنای ۱۳ سال بوده که نسبت 
به فصل قبل ۸.۸ درصد و نســبت به فصل مشابه سال قبل ۲۴.۸ درصد 

افزایش داشته است.

مرکز آمار اعلام کرد؛

افزایش 61 درصد نرخ اجاره بهای مسکن در زمستان 1400

رئیس کمیته دســتمزد کانون عالی کار 
با بیــان اینکه زاهدی وفــا در این چند 
ماه حضور خــود در وزارت کار ثابت کرد 
که کارهایشــان عملیاتی است، گفت: 
او با برگزاری جلســات مختلف به دنبال 
استفاده از خرد جمعی بود و برای حقوق 

بازنشستگان تلاش زیادی انجام داد. 
فرامرز توفیقی درباره معرفی محمدهادی زاهدی 
وفا به مجلس شورای اســلامی به عنوان گزینه 

پیشنهادی دولت برای تصدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، اظهار داشت: 
وی جلسات متعددی با نمایندگان کارگری و کارفرمایی برگزار و در این جلسه ها 
از خرد جمعی اســتفاده می کرد.وی افزود: زاهدی وفا حقی که از بازنشستگان 
ضایع شده بود را باز گرداند و به گونه ای عمل و مدیریت کرد که این مطالبه گری 
در کانال سیاســی راه نیفتاد.کارشناس حوزه کار، با بیان اینکه زاهدی وفا اهل 
شــلوغ کاری نیست، گفت:  هیجان باعث حساسیت های کاذب می شود، او در 
این چند ماه حضور خود در وزارت کار ثابت کرد که کارهایشان عملیاتی است 
و اهل سخنرانی نیستند.توفیقی خاطرنشان کرد: اصلاح قانون کار با نظر سه 

ضلع شرکای اجتماعی، تقویت حوزه روابط کار، حق 
مسکن کارگران از مهم ترین مطالبه های جامعه 
کارگری است که امیدواریم زاهدی وفا در دوره خود 
به آنها جامعه عمل بپوشاند.محمدهادی زاهدی وفا 
اقتصاددان ۵۹ساله، دارای دکترای اقتصاد از دانشگاه 
اتاوا در کانادا است. وی در سال های گذشته عضو 
هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی 
)شستا(،  رئیس هیات مدیره هلدینگ صنایع نوین، 
رییس هیات مدیره رایتل و عضو شــورای عالی 
الگوی اســلامی – ایرانی پیشرفت  نیز بوده است.در سوابق مدیریتی زاهدی 
وفــا، معاون امور اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی در دولت نهم، نماینده 
 وزارت اقتصاد در شوراها و کمیسیون های تخصصی شورای عالی تحقیقات و 
فن آوری )عتف(، شورای اقتصاد، کمیسیون اقتصادی دولت، شورای پول و اعتبار 
و  شــورای عالی انرژی دیده می شود. زاهدی وفا همچنین سابقه عضویت در 
کارگروه ویژه نفت، شورای عالی توسعه صادرات غیرنفتی، و... در کارنامه خود دارد 
و اینک با  معرفی رئیس جمهور به عنوان گزینه پیشنهادی وزارت کار به مجلس 

معرفی شده است.

بر اساس آمار سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان، بیشترین ارزش 
ریالی کالاهای قاچاق کشــف شده در 
مرداد ماه به ترتیب فلزات معمولی، مبلمان 
و لوازم خانگی، ملزومات ورزشی، وسایل 

نقلیه و لوازم یدکی بوده است. 
در مرداد ماه ۵۵۴۵ مورد بازرســی برای مقابله با 
عرضه، نگهداری و فروش کالای قاچاق در سطح 
عرضه از سوی بازرسان ادارات کل صنعت، معدن و 

تجارت استان ها انجام شده است.
در نتیجه این بازرسی ها در مدت زمان یاد شده ۶۳۶ پرونده به ارزش بیش از 
۴۸ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان تشکیل شده است که پس از تحقیقات تکمیلی 

برای تعیین تکلیف در اختیار تعزیرات حکومتی استان ها قرار گرفته است.
بر اســاس این گزارش بیشترین ارزش ریالی کالاهای قاچاق کشف شده به 
ترتیب فلزات معمولی، مبلمان و لوازم خانگی، ملزومات ورزشی، وسایل نقلیه 

و لوازم یدکی بوده است.
گفتنی است اخیرا رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران )صمت( 

درباره طرح های مقابله با قاچاق در سطح عرضه 
گفته بود که در حــال حاضر طرح های مقابله با 
قاچاق در حوزه قطعــات یدکی، دخانیات و لوازم 
خانگی در حال اجراست. در این طرح بر جمع آوری 
کالاهای تقلبی، به ویــژه در حوزه لوازم یدکی و 

لوازم خانگی، نیز تاکید شده است.
بر ای اساس در حوزه های یاد شده، کالاها حتما 
باید دارای شناسه و کد رهگیری باشند. و در غیر 
این صورت به عنوان کالای قاچاق با آن ها برخورد 

می شود.
مردم می توانند با مراجعه به ستاد خبری سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
اســتان ها و شهرستان های تابع، شکایت خود را تنظیم کنند یا از طریق تلفن 
)۱۲۴(، پورتال سازمان حمایت به نشانی الکترونیکی www.cppo.ir، سایت 

)ir.۱۲۴(و اپلیکیشن »آپ« شکایت خود را مطرح کنند.
طبق قانون نظام صنفی، گران فروشی، کم فروشی، تقلب، احتکار، عرضه خارج 
از شــبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و توزیع، فروش اجباری،  عدم درج 

قیمت و عدم صدور صورتحساب از جمله مهم ترین تخلفات صنفی است.

با ارزش ترین کالاهای قاچاق در مرداد ماهبرنامه های زاهدی وفا برای وزارت کار عملیاتی است

لزوم تامین نیاز کشور به ماشین آلات معدنی و راه سازی از طریق واردات
رییس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران بر لزوم 
تامین نیاز کشور به ماشین آلات معدنی و راه سازی 
از طریق واردات تاکید کرد و گفت که اگر این دسته 
از ماشین آلات را وارد نکنیم بخشی از تولیدمان در 
بخش معدن و همچنین پروژه های راه ســازی با 

مشکل مواجه خواهد شد. 
»عبدالوهاب سهل آبادی« در گفت وگو با ایرنا افزود: بخشی از 
ماشین آلات مورد نیاز بخش صنعت کشور در داخل کشور تولید 
می شوند و در این زمینه باید تمهیداتی اندیشیده شود تا شاهد 

واردات آنها نباشیم.
وی بیان داشــت: با این حال ماشین آلات راه سازی و معدنی 
همچون بیل مکانیکی، لودر، بولدوزر و غیره در کشــور تولید 

نمی شود و باید از طریق واردات تامین شوند.

سهل آبادی ادامه داد: هرچند شرکت هپکو از توان خوبی برای 
تولید ماشــین آلات صنعتی برخوردار است، اما هیچ گاه توانی 
برای تولید ماشین آلات سنگین نداشته است و اگر این دسته از 
ماشین آلات را وارد نکنیم بخشی از تولیدمان در بخش معدن و 

همچنین پروژه های راه سازی با مشکل مواجه خواهد شد.
وی به فرسودگی ماشین آلات و همچنین قیمت های بالای 
آنها در کشور اشاره کرد که نوسازی این ناوگان را لازم می کند 
و اظهار داشــت:  با این حال در بخش هایی همچون فرآوری 
سنگ، وســایل و ماشین آلات ریخته گری، ساخت کوره های 
القایی و قوسی به خودکفایی رسیده ایم و از توان بسیار خوبی 
بهره مندیم و نیازی به خارج نداریم، اما در تولید ماشــین آلات 
معدنی ضعف داریم و ناگزیر از صادرات هســتیم.رییس خانه 
صنعت، معدن و تجارت ایران همچنین به تعطیلی بیش از پنج 

هزار معدن کوچک و متوسط در کشور اشاره و اضافه کرد: نیمی 
از مشــکلات این معادن راکد را عدم تامین ماشین آلات مورد 
نیاز تشکیل می دهد.وی با اکتشاف پهنه های بسیار خوب معدنی 
در کشور اشاره و تصریح کرد: عمده مشکل معدنکاری کشور 
را کمبود ماشین آلاتی همچون لودر، بولدوزر و بیل مکانیکی 

تشکیل می دهد.
سهل آبادی با اشــاره به مخالفت برخی نمایندگان مجلس 
با واردات ماشــین آلات راه سازی و معدنی به کشور، افزود: در 
این زمینه مرکز پژوهش های مجلس باید بیشــتر کار کرده و 
نمایندگان مخالف را با محدودیت توان شرکتی همچون هپکو 
آشــنا کند، زیرا هرگونه اهمال در این زمینه می تواند منجر به 

فرصت سوزی برای کشور شود.
وی معتقد اســت: در شرایط فعلی و تداوم تحریم ها، واردات 

ماشین آلات مستعمل اروپایی که در کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس و دریای عمان به کار گرفته شده اند و اورهال آنها 
می تواند برای بخش معدن و صنایع معدنی کشورمان چاره ساز 
باشد، زیرا از قیمت های پایین تری نسبت به ماشین آلات صفر 

کیلومتر برخوردارند.
رییس خانه صمت ایران ادامه داد: به طور مثال یک دستگاه 
بیل مکانیکی نو حدود ۱۴ میلیارد تومان قیمت دارد، اما می توان 
کارکرده و دســت دوم آن را با حدود قیمتی ۶ تا هفت میلیارد 

تومانی خریداری کرد.
وی همچنین یادآور شد: معادن و شرکت های بزرگ کشور قادر 
به تامین ماشین آلات بزرگ مورد نیاز خود هستند، اما تا امروز این 
ماشین آلات در اختیار معادن کوچک و متوسط به منظور توسعه 

فعالیت هایشان قرار داده نشده است.

پیش تر »سید رضا محتشمی پور«  معاون امور معادن و فرآوری 
مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت  با اشــاره به موضوع تامین 
ماشین آلات معدنی، اظهار داشته بود: در چند سال گذشته شرایط 
خوبی در بحث ماشین آلات نداشتیم و عدم تامین کافی آنها 

موجب کندی حرکت بخش معدن شده بود.
وی با اشاره به تغییر شرایط در چند ماه گذشته در این بخش، 
تاکید کرد: امروز هیچ مشکلی برای واردات ماشین آلات سنگین 
موردنیاز بخش با عمر زیر پنج سال که فاقد ساخت داخل باشند، 

وجود ندارد.
محتشمی پور همچنین با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
ســاخت ماشین آلات مورد نیاز در کشــور، افزود: شرکت ها و 
واحدهــا می توانند برای تامین ماشــین آلات موردنیاز خود را 

صندوق ضمانت فعالیت های معدنی تماس بگیرند.


